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fókusz 

Net-hírek 
• Munkatársunktól 

Híreinket a kizárólag 
a Hálózaton megjelenő 
Internetto Hírlevélből vá-
logattuk. Az Internetto cí-
me: http.//www.idg.hu/ 
internetto. 

Webszerverek 
A Netcraft csaknem 400 

ezer kiszolgálót vizsgáló fel-
mérése szerint a Microsoft 
növelte piaci részesedését a 
world wide web-szerverprog-
ramok piacán. A piacvezető 
az Apache webszerver 37 
száza lékos részesedésse l , 
második helyen az NCSA 
terméke áll 16 százalékkal, 
mlg a harmadik helyre jött 
fel a Microsoft Internet Infor-
mation Server (6,7 %), amely 
egy hónapja még csak a hato-
dik helyen volt, negyedik pe-
dig a Netscape Communica-
tions Server . A Microsof t 
mind nagyobb erőt koncent-
rál internetes szoftverek fej-
lesztésére és marketingjére, 
ennek eredményei megmutat-
koznak más fronton is: már 
Windows NT operációs rend-
szer alatt fut a webszerverek 
14 százaléka. 

Energia nélkül 
Egy régóta létező elméle-

tet - miszerint egy bit adat 
átvi teléhez mindenképpen 
szükséges valamennyi ener-
gia - cáfol az IBM egyik ku-
tatója, Rolaf Landauer a Sci-
ence folyóiratban megjelent 
tanulmányában. A régi kuta-
tások szerint szükséges az át-
vitelhez valamennyi energia, 
melynek mennyisége a kom-
munikációs csatorna zajossá-
gától függ. Landauer nem ál-
lítja, hogy feltétlenül meg-
építhető egy olyan berende-
zés, amely igazolja állitását, 
a cikkben inkább a rendszer 
elkészítésének elméleti kér-
déseivel foglalkozik. A szá-
mítástechnika fizikai korláta-
inak - a gyorsasággal , fo-
gyasztással, információsűrű-
séggel kapcsolatos kérdések 
(pl. a fénysebesség korlátozó 
hatása, legkisebb informá-
ciótárolásra alkalmas térfo-
gat) - kutatása már több évti-
zede folyik, mivel az elméle-
ti eredményeket felhsználva 
a gyakorlati fejlesztések ha-
tékonyabbá válnak. 

Mérő parány 
A Phar Lap Software új 

webkiszolgálója a legkisebb 
a vi lágon: a 10x10 cent i s 
kár tyán Intel 386-os pro-
cesszor és 1 MB RAM talál-
ható . Az Embedded Web 
Technology nem arra szol-
gál, hogy nagyszámú fel-
használói kérést teljesítsen, 
hanem helyhez kötött egyedi 
mérési és megfigyelési fel-
adatokat (pl. időjárás, föld-
rengés, vízszint) végezzen 
(bármilyen PC-be beépítve), 
s ezután a keletkező adato-
kat HTML formátumban to-
vábbítsa a „nagy" kiszolgáló 
felé. A készülék prototípusa 
a Phar Lab főhadiszállásá-
nak meteorológia i adatai t 
méri a http://smallest.phar-
lap.com címen. 

Ellenőrizve 
A Tinwald Software olyan 

programot készített, amely 
képes mérni az Internet hasz-
nálatot a helyi hálózatokon. 
Az Internet Snapshot prog-
ram lehetővé teszi a cégek-
nek, hogy ellenőrizzék az al-
kalmazottak Internet haszná-
latát. 

• Ortensio da Spinetoli a teológiáról és a metaforáról 

Értelmezni és ünnepelni 
Ortensio da Spinetoli 

71 esztendős kapucinus 
szerzetes, egyike a leg-
vitatottabb és legjelleg-
zetesebben gondolkodó 
olasz bibliakutatóknak. 
Tanult Assisiben, Rómá-
b a n , J e r u z s á l e m b e n , 
majd Innsbruckban és 
Freiburgban. Tanított a 
Lorettái Teológiai Főisko-
lán, majd a Római Ate-
neo Antonianumon. Je-
len leg A s s i s i b e n él . 
Egyik fómúve. Lukács, a 
szegénység evangéliu-
ma címmel Turay Alfréd 
fordításában a szegedi 
A g a p é k iadóná l a na-
pokban jelent meg. Az 
a l á b b i b e s z é l g e t é s a 
Szegedi Hittudományi 
Főiskolán rendezett VI. 
Szegedi Biblikus Konfe-
rencián készült. 

• Spinetoli úr, az ön bib-
liakutatói munkásságá-
nak egyik törekvése, 
hogy a korabeli szoká-
sok, gondolkodás és kul-
túra ismeretében adjon 
hiteles kommentárt az 
evangéliumi könyvekhez 
Ön szerint az újszövetségi 
könyvek teológiai reflexi-
ói között meg lehet-e ta-
lálni történeti alakokat? 
- Nehéz, szinte lehetetlen. 

Az evangéliumok a történeti 
eseményeket idealizált vál-
tozatban adják eló, olyan el-
beszé lésekben , amelyeket 
nem elsősorban a történeti 
tények, hanem azoknak teo-
lógiai és krisztológiai újraér-
telmezései érdekelnek. A té-
nyek talán eredetileg is egy-
szerűek, a teológiához ké-
pest s z e g é n y e s e k vo l t ak . 
Egy hé tköznap i csa ládró l 
van szó, amelynek volt egy 
különleges gyermeke. Am 
ez a gyermek nagy miszté-
riumot nyilvánított ki. Egy 
ács gyermekéről van szó, aki 
prófétai hivatást kapott és 
ehhez a hivatáshoz a halálá-
ig hűséges maradt. Ám a ha-
lála nem zárta le az ő létét, a 
tanítványok hitében élt to-
vább, s követőinek hite újra-
értelmezte az ő egész törté-
netét. Ebben az értelmezés-
ben kezdett megszületni Jé-
zus teológiai alakja, amelyet 
történeti alakból a hitvallás 
tett olyanná, amilyennek ma 
i s m e r j ü k . Hadd m o n d j a k 
példát erre. Az elsó követők 
látni sohasem látták a meg-
dicsőült Krisztust, de hitték, 
hogy Jézus, akit az Isten kül-
dött, miután megfeszítették, 
feltámadott. Ezért a feltáma-
dás leírása egyben Jézus fel-
emelkedésének és megdicsőü-
lésének teológiai leírása is. 

• Ernest Renan francia 
író Jézus-életrajza szerint 
a názáreti egyszerű álmo-
dozó volt, akit a hívők hi-
te tett Krisztussá. Mi a 
véleménye erről az elgon-
dolásról? 
- Ez eltúlzott állítás. Jé-

zus valódi próféta volt... De 
kezdjük azzal, amit biztosan 
tudunk. A palesztinai embe-
rek nem a Földre leszállott 
Krisztust látták, nem azt, aki 
úgy mutatkozott be, mint az 
Isten d icsőséges küldötte . 
Jézus olyannak mutatkozott, 
aki együtt él és érez mind-
annyiukkal. Nem úgy értel-
mezte a messiási küldetést, 
mint Barabás , vagy zs idó 
kortársai, ő az embert vá-
lasztotta a megváltás tárgyá-
ul és megkísérelte a messiási 
koncepció új formáját bemu-
tatni hallgatóságának. Ezzel 
arra hívta fel őket, hogy lép-
jenek ki a farizeizmus és a 
judeizmus korlátai közül és 

Ortensio da Spinetoli: „A Biblia nevében nem állíthatunk olyasmit, 
ami ellentétes a valósággal" (Fotó: Gyenes Kálmán) 

az emberért tegyenek min-
dent. Ez a gondolat valósá-
gos szociális, lelki, vallási, 
sót, teológiai fo r rada lmat 
e r e d m é n y e z e t t . J ézusnak 
nem az volt a célja, hogy el-
ítélje a bűnös embert, ellen-
kezőleg, támaszt akart nyúj-
tani. Gondoljunk arra a mon-
datára, hogy az Isten igazak-
ra és bűnösökre egyarán t 
esőt ad és felkel t i napjá t . 
Nem egyszerűen a teológiai 
iskolákat forradalmasította, 
hanem a zsidó környezetben 
úgy is viselkedett, hogy ez-
zel a hit teljesen új dimenzi-
ót kapott. Jézus ezt az idea-
lizmust adta át tanítványai-
nak, s ebből idővel emelke-
dett tanítás lett, amelynek 
történeti alapjai kevésbé is-
mertek. 

9 Az idők folyamán Jé-
zus anyja, Mária alakja 
körül is teológia alakult 
ki. Kíváncsi vagyok, lát-e 
lehetőséget, hogy történe-
ti támpontokat találjon a 
mariológiában ? 
- Mária teológiai alakja a 

krisztusi teológiával párhu-
zamosan született meg. Tör-
ténetileg Mária egy egyszerű 
názáreti nő, akinek különle-
ges gyermeke van. A forrá-
sok azt m u t a t j á k , hogy a 
gyermek viselkedéséből nem 
túlságosan sokat értett meg. 
Ezt fejezi ki a názáretiek és 
a család viselkedése, akik 
egy időben elmentek Jézu-
sért, hogy hazahozzák, mert 
elterjedt róla, hogy megbo-
londult. Nos, Jézus megdi-
csőülése után a nagy meg-
váltó alakja mellett anyja is 
teológiai értelmezést kapott. 
A bibliabeli „született egy 
szűztói" kifejezésnek is teo-
lógiai fontossága van. A ta-
ní tványok igényét érezték 
annak, hogy Jézust születé-
sétói fogva teológiai össze-
függésben mutassák be. Eb-
ben a történetben a Szentlé-
lek működését egészen ob-
j e k t í v n e k t é t e l ez ték fe l . 
Amikor e lmondták , olyan 
metaforákat és képeket al-
kalmaztak, amelyek a lehető 
legtalálóbban megmutatják 
Jézus személyének fontossá-
gát. 

• Hadd vessem közbe, 
hogy a Biblia példátlanul 
sok metaforát tartalmaz 
- A Biblia azt muta t ja , 

hogy egy történeti esemény 
metaforikus kifejezésekkel 

is e lmondható . Az összes 
evangé l iumi pa rabo lának 
van történeti alapja, de a cél 
minden esetben egy-egy ta-
nítás kifejezése. A teremtés-
történetben az ősszülők dia-
lógusa a kígyóval egy meta-
fora, amely valamilyen teo-
lógiai elgondolást akar kife-
jezni. Az egész beszélgetés-
nek az a lényege, hogy az 
ember vétkezik. Márpedig a 
bűnös ember, vagyis Ádám 
és Éva vétkezése valóságos 
tény, azonban a parabolikus 
elbeszélés szélesebb távlatot 
nyi t neki . Jób tö r t éne t e 
ugyancsak parabola; a szen-
vedő ember t m u t a t j a be, 
amely történetileg szintén 
létezik. Mégis, a parabola 
ezen túlmenően azt sugallja, 
hogy számos Jób, számos 
szenvedő ember van. Hozzá-
teszem: ez nem jelenti azt, 
hogy a metaforát és a törté-
neti valóságot nem kellene 
külön-külön is ismerni. Más-
ként a metafora arra kény-
szerítene, hogy a szimboli-
kus elbeszélést azonosnak 
tekintsük a történeti valóság-
gal. 

• Nem tudom, egyetért-
e: az interjú eddigi részét 
ötven évvel ezelőtt a kato-
likus ortodoxia legalább-
is elítélte volna... 
- Amikor történeti és teo-

lógiai tényekről beszélünk, 
azt az evangéliumok alapján 
tesszük, és nem az egyházi 
hierarchia alapján. A ténye-
ket kutatási és nem egyház-
szervezeti szempontból lehet 
megítélni. Az evangéliumok 
az egyházban születtek, mint 
kinyilatkoztatások, és ezeket 
az egyháznak ismernie kell. 
Ugyanakkor nem szabad a 
Biblia igazságtartalmát eltú-
lozni. Gondol junk Gali lei 
esetére, akinek mondandóját 
félreértet ték, mert az nem 
volt benne a Bibliában. A 
Biblia nevében nem állítha-
tunk olyasmit, ami ellentétes 
a valósággal. 

• Spinetoli ár, mi a véle-
ménye a Mária-jelené-
sekről? 
- Nehéz kérdés. Gyakor-

latilag semmit sem állítha-
tunk biztosan. A legnagyobb 
Mária-kutatók az összes Má-
ria-jelenés hitelességét ta-
gadják. A különös az, hogy a 
je lenésekkor Mária rendre 
sajátos kijelentéseket tesz, 
míg az evangéliumokban ál-

talában hallgat. Miért beszél 
akkor ma? Nos, nem mon-
dom, hogy a jelenés lehetet-
len, csak annyit, hogy na-
gyon különös. Medjugoré-
ben már négy éve beszél a 
Szűzanya. Az egyház ezt il-
letően nem is nyilatkozott 
hivatalosan. Másfelől pedig, 
hogyan értelmezzük Mária 
szavait? Netán egyszerű em-
beri beszédként? A magam 
részéről azt hiszem, ha a je-
lenéseknek túlságosan nagy 
jelentőséget tulajdonítunk, 
akkor az igazi h ívőknek 
okozunk nehézségeket. Több 
mint különös volna, ha a jé-
zusi üzenet az evangéliumok 
után i lyen u tópisz t ikusán 
volna kinyilvánítva! Persze 
ki kell je lentenem, hogy a 
nem hívők számára az egész 
kereszténység bizonyos érte-
lemben utópia. Szeretni az 
ellenséget - ez nem egyezik 
az ember eddigi földi törek-
véseivel! 

9 Nem goldolja, hogy a 
népi vallásosság számára 
az autentikus valóságnál 
mindig is fontosabb volt 
a metaforikus történet? 
- Természetesen így van. 

Annál is i nkább , mert a 
krisztológia számos esetben 
é lénk m e t a f o r i k u s képek 
együttese, a feltámadt Krisz-
tusról viszont nem áll ren-
delkezésünkre fényképfelvé-
tel. Ezt a hívek képzelik el. 
A teológus pedig értelmez. 
M i n d e n t eo lóg ia a l ap j a , 
hogy megkísé re l i leírni a 
m i s z t é r i u m o t . Ezér t van 
annyi teológia, ahány nép és 
ahány kor. Minden nép meg-
kísérli e két dolgot: hogy az 
istenét leírja és megünnepel-
je. A hitet szimbólumokban 
kifejezni: ez maga a vallá-
sosság. A nép mindig a saját 
stílusában szereti ünnepelni 
a misztériumot. A teológus-
nak az a feladata, hogy ref-
lektáljon, a nép viszont újra 
és újra megéli a vallás meta-
forái t . A népi val lásosság 
sokszor egyéni devóció kér-
dése. A népben mindig van 
egy erőteljes kísértés szépen, 
patetikusan megfogalmazni, 
azt, ami szent. Gondol juk 
csak el: képtelenség lenne 
úgy ünnepelni karácsonykor, 
hogy alig ismert történetisé-
ge ellenére lélekben ne kel-
tenénk életre a gyermekség-
történetet. 

Panek Sándor 

Aszinkron 
jkjézegettem az újságokban azokat a táblázatokat, 

1V amelyekben összeszedték, hogy mennyi pénz kell 
egyes általános iskolai diákok beiskolázásához És mi-
csoda különös összhang, a forintban meghatározott 
értékek a minimálbérhez közelítettek, hol alulról, hol 
fölülről. Persze a nagyátlagok ágy jöttek ki, hogy va-
lószínűleg mindenből a lehető legolcsóbb áron elérhe-
tő tanszereket vették figyelembe, az viszont egyetlen 
statisztikának sem szolgálhat alapul, hogy mivel az is-
kolák és a tanárok maguk választják meg a módszere-
ket, a fölhasznált eszközöket, hogy a külön igények 
mennyit nyomnak még a latba. 

A lényeg talán nem is ez inkább az villogtatja meg 
az ember szemét, hogy nagy valószínűséggel rengeteg 
családnak jelent anyagi gondot a tanévkezdés. És ez 
hogy egy szimpla tanévkezdés ilyen helyzeteket teremt-
het családokban, hibát jelez Méghozzá a teljes aszink-
ronitást elvárások és lehetőségek között. 

nersze piaci alapokon vagyunk, de hát mit mondjon 
L a szülő, mikor a gyermeke tavalyi, kinőtt cuccok-
ban, és az elmúlt tanévből visszamaradt, már alig 
használható tanszerekkel ballag az első napokban, és 
már-már szégyelli magát emiatt, elég korán megtanul 
lemondani, viselni a szegénység foltjait, ami ugyan 
nem szégyen, ahogy az okosok kitalálták, de szerintem 
nem is kifejezetten termékeny érzés. Azzal meg már 
mindenki torkig lehet, hogy igen, tanuljunk meg spró-
rolni, de nincs annál megalázóbb érzés, miközben 
spórolgat az ember, hallja, hogy hol, micsoda pénzek 
szállnak el, azt meg csak sejtheti, hogy őrajta mennyit 
spórolnak. - Gondolom, nincs is szebb annál, mint 
gyerekeken meggazdagodni! 

Podmanicxky Szi lárd 

A JATE 
új díszdoktorai 

Két nemzetközi rangú 
kémikust avattak hono-
ris causa doktorrá szep-
tember 9-én a József At-
ti la T u d o m á n y e g y e t e -
men: G e r h a r d L a g a l y 
professzort (Kiel, Christi-
an-A lbrecht E g y e t e m , 
Szervetlen Kémiai Inté-
zet) és Jouko K a n k a r e 
professzort (Turkui Egye-
tem, Anal it ikai Kémiai 
Intézet). Az a v a t á s al-
k a l m á v a l L a g a l y pro-
fesszor „A kolloidok vi-
l á g a " , K a n k a r e pro-
fesszor „Vezető polime-
rek - a jövő a n y a g a i " 
címmel tartott előadást 
a JATE aulájában. 

Dr. Gerhard 
Lagaly 

Heide lbe rgben végez te 
kémiai tanulmányait, 1962-
ben szerzett vegyészdiplo-
mát. Tudományos érdeklő-
dése azonnal a felületi- és 
kolloidkémia felé irányult: 
már tíz évvel később elnyer-
te a Német Kolloidkémiai 
Társaság Richárd Zsigmon-
di díját. A Müncheni Egye-
tem Szervetlen Kémiai Inté-
zetében dolgozott 1974-ig, 
ahol nemzetközileg kiemel-
kedő eredményeket ért el az 
agyagásvány organokomple-
xek ku ta t á sában . Kuta tó -
munkája kiteijedt a műanya-
gokból készült f inom disz-
perz rendszerekre, színezék 
anyagokra és ezeknek a kol-
loid részecskéknek szilárd-
folyadék határfelületi tulaj-
d o n s á g a i r a . L a g a l y p ro -
fesszor a Német Kolloidké-
miai Társaság ügyvezető el-
nöke és a Colloid and Poly-
mer Science című szakfo-
lyóirat kiadója. 1995-ben az 
A m e r i a k a i A g y a g á s v á n y 
T á r s a s á g B r i n d l e y - d í j j a l 
tüntette ki. 

A német p ro fes szo rnak 
több mint húsz éves szakmai 
kapcsolata van a JATE Kol-
loidkémiai Tanszékével , a 
Deutsche Forschungsgeme-
inschaft és az MTA támoga-
tásával. A sikeres együttmű-
ködés eredményeként a né-
metországi és a szegedi ké-
mikusok a 80-as évek köze-
pén több közös dolgozatot 
publikáltak nemzetközi leg 
elismert folyóira tokban és 

h o s s z a b b - r ö v i d e b b ide ig 
dolgoztak egymás intézetei-
ben. A DFG és az MTA az-
óta újabb közös projektjei-
ket támogatja és a munka tá-
mogatásába bekapcsolódott 
a Humboldt Alapítvány is. 

A turkui születésű 

dr. Jouko 
Kankare 

s z ü l ő v á r o s a e g y e t e m é n 
szerzett kémikus diplomát 
és ott lett az analitikai ké-
mia professzora. 1990 óta a 
Finn Tudományos Akadé-
mia tagja. Széleskörű tudo-
mányos tevékenysége kiter-
jedt a szerves kémia, az ol-
dategyensúlyok kémiája, az 
elektroanalitika számos te-
rületére. Munkája alapján az 
elektrokémia, a spektrosz-
kópia, az elektroluminesz-
cencia, a vezető polimerek 
n e m z e t k ö z i e l i s m e r t s é g ű 
szak tek in té lyévé vált . Az 
alapkutatás mellett igen je-
lentős fejlesztő munkája, el-
ső so rban az e l e k t r o l u m i -
neszcencia terén. Eredmé-
nyeit több szakkönyvben , 
nemzetközi kiadásban nap-
világot látott könyvfejezet-
ben, mintegy 110 - referált 
sazkfolyóiratban megjelent 
- d o l g o z a t b a n , v a l a m i n t 
nyolc szabadalom formájá-
ban adta közre. Finnországi 
r e p u t á c i ó j á t i l l u s z t r á l j a , 
hogy pályázataival az utób-
bi öt évben ma jdnem két-
millió dollárt nyert alapku-
tatási tevékenysége támoga-
tására, valamint - ipari kap-
csolatok révén - klinikai di-
agnosztikai témák fejleszté-
si támogatásaként. 

Tes tvéregyetemi alapo-
kon kezdeményeze t t kap-
csolata a JATE Fizikai Ké-
miai Tanszékével, az elekt-
rokémiai csoporttal igen in-
tenzív és hatékony. Kölcsö-
nös ösztöndíj-felajánlásaikat 
a két ország kormánya is tá-
mogatja. Számos közös dol-
gozatot publikáltak; a sze-
gedi tanszék PhD-program-
jában a finn professzor an-
gol nyelvű kurzust hirdetett 
és tartott meg, amelyet az 
elmúlt tanévben nyolc dok-
torandusz hal lgató teljesí-
tett. 

S. E. 
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